
זו ש  - חיפה  על  ההסתכלות  את  לי  יניתם 
היתה תגובתו הנלהבת של אחד מקוראי 
גליון עיר על תילה 1, והוא לא היחיד, לרבים 
אתה  פתאום  תפיסה,  לשינוי  הגליון  הביא 
ומגלה שם  מקבל הצצה אל מאחורי הקלעים 
עולם שלם של עשיה, אתה פתאום רואה שיש 
השמירה  את  העול,  את  גביו  על  שסוחב  מי 
הרוחנית של העיר, יש מי שנלחם בשקט עבור 
הנקיות והטהרה של ילדיך, יש כאן מי שלוקח 
אחריות על הכשרות, על העירוב ועל כל מה 

שצריך בס"ד.
רבני הבד"ץ נוכחו לראות את שינוי התפיסה 
דרך הטלפונים הרבים שקיבלו מיהודים יקרים 
נוספים  ענינים  בדבר  לעדכן  כתובת  שמצאו 

הצריכים תיקון, הנה לאחריות יש כתובת.
לצורך  נועדו  לא  תילה'  על  'עיר  גליונות 
כח  לתת  נועדו  אלו  גליונות  גרידא,  שיווק 
ולהועיל  לפעול  יוכלו  הרבנים  כח,  ולקבל 

בס"ד רק עם אימון הציבור ותמיכתו.
ואם  עיר  כיום  שהיא  חיפה  היא  ראויה 
לפני  ההולך  לעמוד האש  חזק,  לגב  בישראל, 
המחנה, הלא הם רבני עירנו שליט"א העומדים 

בעוז על כל הנדרש.
כדרכנו לא נוכל לפרט יותר מידי, רק נציין 
את אשר בתקופה האחרונה נפגשו רבני הבד"ץ 
עם הנהלת רשת 'נתיב החסד', אודות התאמת 
חנות  החרדי.  לציבור  החנות,  ועובדי  החנות, 
נוספת באותו רחוב קיבלה אף היא את דרישת 
במתאימים  העובדים  את  והחליפה  הבד"ץ 

יותר לנפש ילדינו.
השעות  את  לתאר  המילים  יהיו  מעטים 
שליט"א  הבד"ץ  רבני  הסתובבו  אשר  הרבות 
ושיחים  סלעים  ובין  הקופחת  השמש  תחת 
תוואי  את  יסודית  ובצורה  מקרוב  לבדוק 
עם  יחד  הדר,  שכונת  של  המהודר  העירוב 

הגאון המומחה לענייני עירובין רבי הלל דויטש 
מנתניה, מטר אחרי מטר, מחיצה אחרי מחיצה, 
ובדיקות  מדידות  צב,  בצעדי  לחי,  אחרי  לחי 

כדי שיהיה כשר ומהודר לכל הדיעות.

 האסיפה המורחבת
- הכנה לשנת השמיטה -

ישיבה  האחרונה  בתקופה  נערכה  כן  כמו 
רבני  מלבד  השתתפו  בה  ומורחבת  מיוחדת 
גם  בקביעות,  באסיפות  המשתתפים  הבד"ץ 
נידונו  זו  בישיבה  שליט"א,  הנשיאות  חברי 
לשנת  ההכנה  ובראשם  חשובים  נושאים  כמה 

השמיטה הבעל"ט. 
הרבנים  בבד"ץ  אנו  כי  ומפורסם  ידוע 

מקפידים, שכל המוצרים יהיו אך ורק בהשגחת 
הבד"ץ העדה החרדית או הרב לנדא, ללא שום 
ויתורים. כך שמה שנשאר לנו לפקח זה לוודא 
על  לפקח  וכן  הללו,  מההכשרים  אכן  שזה 

הייצור המקומי.
כך,  על  מקפידים  אנו  מוצרים  בסתם  ואם 
החששות  בהם  שביעית,  בירקות  וחומר  קל 
ירק שגדל בשביעית  גדולים שבעתיים, שהרי 
איסור  משום  באכילה  אסור  יהודי  של  בשדה 
מכיון  ביותר,  גדול  בהשגחה  והקושי  ספיחין, 

ומי  צמחה  היא  היכן  עגבניה  על  רואים  שלא 
הבעלים שלה.

ועוד שמן המפורסמות הוא כי חקלאים רבים 
אשר לצערנו אינם שומרים שביעית כדין, ואינם 
את  אוספים  לים,  סחורתם  את  לזרוק  מוכנים 
וכדו'  לעזה  במשאיות  אותם  ושולחים  תוצרתם 
'עזתית'  יוצאים עם סחורה  זמן מה הם  וכעבור 
שעות  כמה  לפני  אשר  עגבניות  אותם  כביכול, 
פתאום  באכילה,  אסורים  והיו  כספיחין  הוגדרו 
קיבלו תואר חדש 'פירות נכרים', כאילו עברו שם 

איזה מין טבילה או הגעלה והוכשרו עי"ז רח"ל.
ע"כ פשוט וברור שההנחיה בבד"ץ הרבנים 
או  בירקות מהעדה"ח  ורק  אך  היא להשתמש 

הרב לנדא.
בעלי  הרבנים,  באסיפת  שהוחלט  כפי 
להעדיף תמיד  יתבקשו  החנויות שבהשגחתנו 
ירקות  ואין להשיג  ורק במידה  ירקות מחו"ל, 
חו"ל יקנו ירקות נכרים, והיות ולדעת  הרבה 
שביעית,  קדושת  אלו  בירקות  יש  פוסקים 
וממילא יש בהם איסור סחורה, ע"כ יחתמו על 
קונים  שהלקוחות  נחשב  ועי"ז  שליחות,  כתב 

את הירקות ישירות מהגוי.
בהם  השגחתנו  שתחת  בחנויות  כי  סוכם 
מקור  על  שילוט  יהיה  בירקות,  משתמשים 
הירקות אם הם מחו"ל או מפירות נכרים. כמו 
החנויות  בעלי  התבקשו  רבים  בקשת  עקב  כן 
מהערבה  ירקות  מרכישת  להימנע  להשתדל 
זאת  יציינו  ברירה,  יהיה  לא  ובאם  הצפונית, 

בשילוט מיוחד. 
נסיים בברכת השנים לרבנים הגאונים חברי 
ורבני הבד"ץ שליט"א ולכל קהילות הקודש די 

בחיפה ודי בכל אתר ואתר
גמר חתימה טובה, שנת גאולה וישועה, לנו 

ולכל ישראל

עיר על תילה
ב"ה

· תשרי תשפ"ב ב  גליון   · גליון בד"ץ הרבנים - חיפה 

חיפה - עיר ואם בישראל



הדר ש חיפה,  עירנו  ברחובות  מנוחה  בת 
מלכות,  באדרת  מכוסה  כמו  החרדית 
בגדי שיראין מתהלכים  לבושים  שבת המלכה. 
סידורי  מונחים  הכיסים  קפלי  בין  התושבים, 
תפילה, עלוני שבת וקופסאות טבק, התינוקות 
בפגוש  כאשר  בעגלות  יושבים  הקטנים 

מאוחסנים צרכיהם הרבים. 

כך הם פני הדברים בעירנו חיפה וברוב ככל 
ערי ארץ הקודש, לא כך הם הדברים בערי חו"ל, 
אין זה משום שמצות עירוב אינה נוהגת בארץ 
על  שהוא  מקום  בכל  לטלטל  ניתן  כך  ומשום 
אדמת הקודש, מצות עירוב אינה תלויה דווקא 
בחוץ לארץ, ובכל מקום שהדבר מתאפשר אכן 
מעמידים עירוב כהלכתו, אבל מפני שדקדוקיה 
ופרטיה דורשים תנאים רבים שאינם מתאפשרים 
לגבי  רבים  פולמוסים  על  שמענו  מקום,  בכל 
ערי חו"ל השונות. יעידו על כך העיירות הרבות 
ובהם  מהודר  עירוב  הקמת  מתאפשר  לא  בהם 
הוצאה  איסור  בעצמם  המקום  יהודי  מקיימים 

מרשות לרשות.

השכונה  סביב  הקיים  המהודר  העירוב 
מביתו  ולהוציא  לטלטל  אדם  לכל  מאפשר 
כרשות  נעשית  כולה  השכונה  באשר  לרחוב, 
היחיד. זאת בנוסף לעירוב העירוני המקיף את 

העיר כולה ומתוחזק על ידי המועצה הדתית.

שליט"א  ליפשיץ  ישראל  הרב  אל  פנינו 
במסירות  שנים  כמה  זה  במלאכה  מהעוסקים 
המלאכה  היקף  על  פרטים  כמה  לדלות  נפש, 
האמצעים  ועל  הדרך  תחילת  על  ודרישותיה, 

העומדים לרשותו.

מדוע צריכים עירוב שכונתי, הרי כפי הידוע 
לכולם ישנו עירוב המקיף את כל העיר? 

בין  ההבדלים  את  נסביר  בטרם  ברשותכם, 
העירובין, נצטרך להפליג שנים אחורה. בשנת 
ר'  הרה"ג  הדיין  בעירנו  להתגורר  הגיע  תשנ"ז 
'תחום  ספר  בעמ"ח  שליט"א  בלייכר  מיכאל 
עירובין  בדיני  מומחה  יחיד  ומדידתו',  שבת 
כפי שמעיד שם הספר שחיבר כמה שנים קודם, 
עסקני העיר בקשו ממנו כי יבדוק את המחיצות 
המקיפות את העיר, את צורת הפתח והלחיים, 

שנעשו במקומות הנדרשים. 

בהם  המקומות  באחד  רב,  זמן  ארך  הסיור 
היתה אמורה להיות גדר טבעית, נעשו עבודות 
נפסל  כך  משום  לחלוטין,  פורקה  והגדר  בינוי 
העירוב. כבר באותה שבת יצאה הודעה כי איסור 
להסתמך  ואין  עומד  מקומו  על  בשבת  הוצאה 
על העירוב העירוני. ואכן כמה שבועות נזהרו 

תושבי העיר שלא לטלטל בשבת.

סליחה על ההפרעה, אבל האם בכל השכונות 
החרדיות לא טלטלו בשבתות באותה העת?

האמת נאמר כי שכונת רמת ויז'ניץ הוחרגה 
בשנת  שכבר  כך  עקב  זאת  הוראה,  מאותה 
ברוך  המקור  בעל  אדמו"ר  כ"ק  פעל  תשט"ז 
שכונתי  עירוב  שיהיה  זי"ע  ויז'ניץ  מסערט 
המקור  כאשר  זה  היה  ויזניץ.  לרמת  מהודר 
לשכונה  ביל"ו  מרחוב  דירתו  את  עקר  ברוך 
באותם  עת,  באותה  שנבנתה  החדשה  החרדית 
הימים היה הרה"ג ר' בן ציון רוטנר זצ"ל - רב 
שכונת חליסה – האחראי על מחלקת העירובין 
פנה  והרבי  חיפה,  העיר  של  הדתית  במועצה 
אליו שיסדיר עירוב מיוחד לשכונה המתפתחת, 
הרב רוטנר זצ"ל נענה לקריאה ועירוב מהודר 
הוקם סביב השכונה החדשה. לאחר פרישתו של 
וייסבלום  ר' נפתלי  הרב רוטנר התמנה הרה"ג 

לאחראי על מחלקת העירובין.
שאול  הרב  היה  חמישי  ביום  שבוע  מדי 
ובודק  התואי  כל  לאורך  מסייר  ז"ל  וייסבלום 
את תקינות העירוב השכונתי, רכבו היה עמוס 
בציוד לתיקון העירוב – במידה ותימצא תקלה 
לצרכי  ומסור  עמודים  חוטים,  סולמות,   –
מיומן  פועל  נסע  אתו  היו חלק מהציוד.  גיזום 
במלאכה, כך בכל פעם שנמצאה תקלה הם היו 

יורדים מהרכב ומסדרים את הטעון תיקון. 
ששאלתם,  לשאלה  חוזרים  אנו  זו  ובנקודה 

מדוע צריך עירוב שכונתי.

נחדד את השאלה: לאור הדברים ששמענו הרי 
שגם כאשר העירוב העירוני מנוהל בידי אנשים 

כשרים, עדיין דרש המקור ברוך עירוב מיוחד 
לרמת ויז'ניץ, מדוע?

מפאת גודל היקף העירוב העירוני, נדרשים 
והיתרים  קולות  כמה  על  להסתמך  הרבנים 

שונים  המדקדקים,  לציבור  מתאימים  שאינם 
הדברים בעירוב שכונתי, בו אפשר לעמוד על 
קוצו של יו"ד בלא להזדקק להיתרים. כמו כן, 
אם  שינויים,  העת  כל  נעשים  העירוני  במרחב 
מפאת בניית שכונות חדשות ואם בגלל הרחבת 
כבישים וכדומה, 'הפתעות' כאלו אינם קיימות 
בעירוב השכונתי, וכל דבר הטעון תיקון מתוקן 

מיידית, כאשר הדבר מתגלה.

מי דאג לתיקון העירוב העירוני, לאחר שהתגלו 
בו הליקויים?

לעמרם  פנה  זצ"ל  אטלס  אברהם  ר'  הרה"ג 
וביקש  ימים,  באותם  העיר  ראש  שהיה  מצנע, 
העירוב,  לתיקון  נרחב  תקציב  יקצה  כי  ממנו 
ולא  השבת  את  יחללו  לא  העיר  שיהודי  בכדי 
ראש  לרשות.  מרשות  הוצאה  באיסור  יכשלו 
אלפי  מאות  כמה  והקצה  לבקשה  נענה  העיר 
ש"ח, ובמשך כשלשה שבועות עמלו העסקנים 
על  לברך  שזכו  עד  העירוב,  ושיפור  תיקון  על 
התמנה  מכן  לאחר  ההלכה.  כדרישות  המוגמר 
הרב אביש איילנברג הי"ו כאחראי על העירוב 

העירוני.

כמו שציינתם, עירוב שכונתי שונה מעירוב 
עירוני, מתי הוקם העירוב השכונתי בשכונות 

החרדיות?
החרדי  הציבור  כאשר  עשורים  כשני  לפני 
בלעה"ר,  והתפתח  גדל  שאנן  ובנוה  בהדר 
במברגר  יוסף  יחיאל  ר'  הגאון  עצמו  על  נטל 
שליט"א מחשובי הרבנים בעירנו את המשימה 
הדר  עירוב מהודר, בתחילה בשכונת  להעמיד 
ולאחר מכן גם בשכונת נוה שאנן, עמל ויגיעה 
וגם עגמת נפש לא מעטה היו מנת חלקו, הוא 
משמע,  תרתי  מרובים  דמים  במלאכה  השקיע 
עד שהצליח בס"ד להעמיד עירוב מהודר לצאת 

ידי כל השיטות. 
מר משה  במלאכה,  הוא עשה  ולילות  ימים 
ביקש  הקודש,  במלאכת  לו  רב  שידיו  אקרמן 
ותיקון  לשיפוץ  הקורה  לעובי  שיכנס  הרב  לו 
גבוה,  עצמי  סיכון  דרשה  המלאכה  העירוב. 
בטרם  צרים.  במקומות  ומעבר  בצוקים  גלישה 
יצאו בהודעה מסודרת לציבור הביאו את הרה"ג 
ר' משה ברלין שליט"א הידוע כמומחה בעל שם 
עולמי בתיקוני עירובין, הוא סייר לאורך התואי 
והוסיף פרטים רבים הנדרשים לשיפור ההידור. 
אכן עבודה רבה וכסף רב הושקעו בהסדרת 
העירוב, אבל התוצאה השתלמה, עירוב מהודר 
לשמחת  בשכונה,  הוקם  ודקדוקיו  פרטיו  בכל 

לב שומרי שבת, עם מקדשי שביעי.

האם העירוב השכונתי בשכונת הדר כולל רק 
את הרחובות בהם מתגורר הציבור החרדי?

קורה  לעת  מעת  חשובה.  בשאלה  נגעתם  
בית  רפואה,  לשירותי  נזקקים  השכונה  ותושבי 
הרפואה הקרוב לשכונתינו הוא 'בני ציון', השוכן 
כאשר  זמן,  באותו  אכן  סביר.  הליכה  במרחק 
הוקם העירוב השכונתי המהודר, הקיפו גם את 
כל הדרכים המובילות אל בית הרפואה במחיצות 
לבקר  ללכת  התושבים  יכולים  כך  עירובין, 
יצטרכו  שלא  בתקוה  שם,  המאושפז  יקירם  את 

לדברים הללו אלא בעתות שמחה ומזל טוב.

מה נדרש כיום לקיום העירוב המהודר?
שבועית  בדיקה  מצריכה  העירוב  תחזוקת 
יוצאים  חמישי  ביום  שבוע  מדי  מדוקדקת, 
או  שנקרע  חוט  שאין  ובודקים  המתנדבים 
או  הובלות  משאית  לפעמים  שנפל,  עמוד 
חוטי  ליד  העוברים  וכו'  בניה  אשפה,  מנופי 
נתקע  רכב  לפעמים  אותם,  קורעים  העירוב 
להקל  כדי  מתעקם.  והעמוד  העמודים  באחד 
לשלשה  העירוב  חולק  במלאכה  העוסקים  על 
ועמודי  הגדרות  נבדקים  איזור  בכל  איזורים, 

העירוב. 
עמודי  נמצאו  לא  שנערכו,  הסיורים  באחד 
התברר  במקום,  להיות  אמורים  שהיו  העירוב 
כי חברת החשמל חתמה עם עיריית חיפה על 
תכנית להטמנת כל חוטי החשמל באדמה, זאת 
בכדי לשפר את חזות העיר שלא תהיה מלאה 
מבינים  שאינם  החברה  עובדי  חשמל,  בעמודי 
כמה  ראו  עירובין,  בהלכות  דבר  וחצי  דבר 
עמודים העומדים לטעמם בלי פשר והם פשוט 
פסל  דבר שכמובן  עמדם,  אותם ממקום  סלקו 

את העירוב.

מהו התקציב הנדרש לתחזוק העירוב?
להשקיע  צריך  כמה  מראש  לדעת  דרך  אין 
צריך  לא  בהם  שבועות  ישנם  שבוע,  בכל 
צריך  לפעמים  ומנגד  כלום,  כמעט  להוסיף 
אלו  במקרים  כאשר  וכדומה,  עמודים  להוסיף 
במלאכתם.  מומחים  מלאכה  בעלי  נקראים 
ובמילים:  לכ-50,000  עולה  השנתי  הממוצע 
חמישים אלף ש"ח, זהו התקציב השנתי הנדרש 

לתחזוקת העירוב.
בעבר, לאחר שהוקם העירוב המהודר והיה 
ידי  על  העירוב  תוחזק  תקציבי,  חוסר  קיים 
כגדרות  שמשו  עץ  משטחי  אלתורים,  מיני  כל 
וקורות בלתי מהוקצעים חוברו כלחי לעמודים. 
חולשת  מפאת  שלפעמים,  היתה  התוצאה 
העצים  נפלו  השבת  ובאמצע  קרב  החיבור, 

וגרמו לחסרון בעירוב.
רוזנר  אריה  יהודה  הרב  עליון  מפי  יבורך 
שכלול  למען  לעשות  שכמו  על  שנטל  הי"ו 
העירוב, הוא ארגן מגבית בקרב כל בני קהילות 
הקודש, הציבור נענה ועמודים חדשים הותקנו, 
הגדרות נבנו מברזל יצוק, והוספו הרבה רחובות 
חדשות.  פנים  קיבל  העירוב  לעירוב.  חדשים 
בזכות התרומות הרבות שנכנסו לקופת העירוב 
במגבית 'ולערב ערובו', יכולים האחראים לעמוד 

על המשמר ולתקן את הטעון תיקון. 

באיזה יום בשבוע נערכים הסיורים?
בימי  הוא  עירובין  לסיור  הקבוע  המועד 
בכדי  זאת  בבוקר,  שישי  ובימי  בלילה  חמישי 
ויפחתו  מהסיור  מדי  רב  זמן  יעבור  שלא 
הסיכויים לשינויים גדולים, מאידך אנו זקוקים 
תימצא  וכאשר  שאם  בכדי  מסוים  זמן  למרחב 
הצריך  את  לתקן  בידינו  הזמן  יספיק  תקלה 

תיקון.

מתי לאחרונה סיירו רבני הבד"ץ סביב העירוב 
ומה יצא לסיכום מהסיור?

שעות  הרבנים  הסתובבו  הזמנים  בין  בימי 
הלל  הרה"ג  עם  יחד  הקופחת  בשמש  רבות 
דויטש שליט"א מנתניה, יחיד מומחה בהלכות 
מהעירוב  רבה  התפעלות  והביעו  עירובין, 
המהודר, ואף הוסיפו שיפורים והידורים שונים, 
סיירו הרבנים סביב המקומות שנוספו  כן  כמו 
בימים האחרונים, ההרחבה הושלמה בס"ד על 

פי דרישותיהם.

החכמנו במהלך הראיון, למדנו דברים חדשים, 
שאולי לא היו ידועים כל כך עד היום. לסיום, 

אנו מבקשים לדעת מהם ההרחבות שהוספו 
בימים האחרונים?

עירובו',  'ולערב  האחרונה  המגבית  בזכות 
 10 בסך  צנועה  תורמה  והרימו  רבים  נענו  בה 
עוד  להוסיף  האפשרות  הורחבה  לחודש,  ש"ח 
רחובות לעירוב המהודר, העירוב הורחב וכיום 
גם את כל רחוב ברזילי לכל ארכו,  הוא מקיף 
רבות  חרדיות  משפחות  שנוספו  לאחר  זאת 
ברחוב, כמו כן הורחב העירוב המהודר הקיים 
הדר(  נווה  )לשעבר  אברהם  נווה  סביב שכונת 
מקצה  לשכונה  הגישה  את  גם  כולל  שהוא  כך 
רחוב הרצל עד הירידה לנחל הגיבורים, כולל 
הוחלפו  כן  כמו  החדש,  הגיבורים  גשר  את 
לאחרונה כמה עמודים סביב העירוב השכונתי. 
השתתפות  אודות  התאפשר  ועוד  זאת  כל 

התושבים בממון בעירוב המהודר.

צורת הפתח ולחיהעירוב השכונתי פרצה בעקבות תאונהלחי באחד הצוקים תיקון פרצה בגדרהעירוב השכונתי

ראיון עם הרה"ג ישראל ליפשיץ שליט"א
חבר ועדת העירובין השכונתי - על העירוב השכונתי בשכונת הדר

שמחים   לשמרו
ול+ער+ב
עיר+ובו
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ולברכה, ה לטובה  עלינו  הבאים  הקדושים  הימים  של  בפתחם  עומדים  ננו 
ובודאי שבשמים פוסקים על כל יושבי העיר הזאת גזירות טובות ישועות 
ונחמות בזכות הציבור הקדוש, בזכות האחדות, האהבה והאחוה השורה בתוכינו 
וכמו שאמרו חז"ל )ירושלמי פאה פ"א ה"א( "דורו של אחאב... שלא היה להן 
הנשמע  ותפילה  תורה  קול  ובזכות  ונוצחין",  למלחמה  יורדים  היו  דילטורין, 
בעירנו מכל פינה ופינה, תינוקות של בית רבן, בנים ובנות המתחנכים לתורה 
ויראת שמים בלי פרצה, וכמעט שכבר זכינו ואין פריצות ברחובותינו, מה שלא 

זכינו עד לפני כמה שנים. 

בודאי ששאיפתו של כל אחד ואחד מאיתנו שיהיו הרחובות נקיים ומטוהרים 
לגמרי, כדכתיב )דברים כג, טו( 'והיה מחניך קדוש ולא יראה בך ערות דבר', זאת 
ועוד, בד"ץ הרבנים הם שליחי ציבור לעמוד על המשמר כמו שכתוב )ויקרא יח, 
ל( 'ושמרתם את משמרתי', ודרשו חז"ל )מו"ק ה.( "עשו משמרת למשמרתי", גם 
בכשרות המאכלים ועוד דברים כיוצא בזה, ובזכות הציבור ובשליחותו יוסיפו 
חיל להעלות ולחזק את עירנו מעלה מעלה, כמו שאמרו )תו"כ א, ב( "אינו דומה 

מועטים העושים את התורה למרובים העושים את התורה". 

ובאמת כל אחד ואחד ערב עבור כל הציבור כדכתיב )דברים כט, ט( 'אתם 
מישראל  איש  שכל  הק'  באוה"ח  עיין  אלקיכם',  ה'  לפני  כולכם  היום  נצבים 
ואחד המחזק  כל אחד  לכן  ה',  פי  יעבור את  לבל  צריך להשתדל בעד חבירו 
את פעולות הבד"ץ הן בדיבורים והן במעשים, הרי הוא מקיים את מאמר חז"ל 
הקודש  פעולות  שכל  וחומר  קל  לזה",  זה  ערבים  ישראל  "כל  כז:(  )סנהדרין 

נעשים בנעימות וענוה המביאים השראת השכינה. 

בזכות הנהגה טובה זו יזכו כל אחד ואחד העושים והמעשים למען פעולות 
דברי  בכולנו  ויתקיים  ובנותיהם,  ובניהם  הם  טובה  וחתימה  לכתיבה  הבד"ץ 
דוד המלך ע"ה )תהלים פרק קמד( 'אלופינו מסובלים', כמו שפירש"י "אלופים 
גדולים שבנו נסבלים על קטניהם, שהקטנים נשמעים לגדולים ומתוך כך אין 
פרץ בנו", 'אין פרץ ואין יוצאת ואין צוחה ברחובותינו', כל משפחה ומשפחה 
כולם אהובים, כולם ברורים, כולם גיבורים, וכולם עושים באימה וביראה רצון 
'מזוינו  יג(  פסוק  )שם  שכתוב  כמו  דקדושה,  ונחת  השלימה  בבריאות  קונם, 
אל  'מזן  לשנה,  משנה  מזון  "מספיקים  ופירש"י  זן',  אל  מזן  מפיקים  מלאים 
מאליפות  'צאננו  אחרת".  לשנה  אסיף  זמן  עד  זו  לשנה  מזון  אסיף  משעת  זן' 

מרובבות בחוצותינו', כמו שפירש"י "לאלפים ולרבבות עושות פרי".

והמשך הכתוב )שם פסוק טו( 'אשרי העם שככה לו אשרי העם שה' אלקיו', 
וברש"י "שכל טובה הזאת שלו". 

ועוד נזכה לכהנה וכהנה, שתהיה חיפה עיר תורה וגדולה לאלקים בריבוי 
כל  יתברך  ובאיכות.  בכמות  וחשובים  ובתי מדרשות מלאים  וכוללים  ישיבות 
י(  ג,  )מלאכי  הכתוב  כמאמר  גדולה,  ובהרחבה  בשפע  בפרנסה  ואחד  אחד 
'והריקותי לכם ברכה עד בלי די', ובכח האחדות והטהרה השורה בעירנו נזכה 
כולנו יחד בברכה שלימה ובשמירה עליונה, ונמצא חן ושכל טוב בעיני אלקים 

ואדם. 

אמרו חז"ל )עוקצין פ"ג מי"ב( "לא מצא הקב"ה כלי מחזיק ברכה לישראל 
בזכות  בעירנו  הנעשה  הנשגב  המהפך  את  עינינו  ראו  וכאשר  השלום",  אלא 
האחדות והשלום הרי בודאי יתקיים בנו הכתוב )תהלים כט, יא( 'ה' עוז לעמו 
יתן ה' יברך את עמו בשלום'. אלה וכאלה יוסף עמנו להגדיל שמו הגדול הגיבור 

והנורא שנקרא עלינו, אמן כן יהי רצון.

 מכתב עוז
 מהרה"ג ר' מאיר דוב רכניצר שליט"א

 דיין בקהילה קדושה בעלזא
וראש ישיבת בעלזא חיפה

מהנעשה 
והנשמע!

לפני כחודש נערכה ישיבה 
עם המנהל הכללי של כלל 
סניפי נתיב החסד, הרבנים 

דרשו את התאמת החנויות 
לציבור החרדי, הפגישה 

נשאה פרי ושיפור רב 
בשירות ניכר מאז הפגישה.

סיור מיוחד נערך סביב 
השכונה לבדיקת תקינות 
העירוב השכונתי, במהלך 

הסיור עברו הרבנים על חלק 
גדול מהעירוב השכונתי 
וכן עברו על המקומות 

בהם הורחב העירוב בימים 
האחרונים ועמדו על דרישות 

ההידור שנקבעו בעיר. 

לקראת שנת השמיטה 
העומדת לפתחנו נפגשו 

כלל הרבנים, חברי הנשיאות 
ורבני הבד"ץ, לישיבת 

היערכות מיוחדת, יש לציין 
שרוב החנויות שבהשגחתנו 

משתמשים בגידולי קרקע, 
פירות וירקות, ויש לעמוד 

על המשמר כאשר יש חשש 
למחסור וכדומה, בישיבת 
ההיערכות הוחלט כי כל 

החומרות וההידורים הקיימים 
בשמיטה יקבעו הלכה למעשה 

בחנויות שבהשגחתינו. 

כלל הרבנים ומורי ההוראה 
מכל קהילות הק' בעירנו, 

התכנסו לכנס מיוחד בעניני 
הלכות שמיטה ובעניני רפואה 
והלכה לקראת יום הכיפורים, 

>>>

<<<

הכנס התקיים בביהמ"ד שאץ 
ויז'ניץ, הגרד"ש זולדן שליט"א 

הרצה דברים בפסקי הלכות 
שמיטה ויום הכיפורים, והרב 
אהרן שמדרה שליט"א מח"ס 
'שמיטה הלכה למעשה' דיבר 

בפסקי הלכות שביעית. קופ"ח 
מאוחדת פרסה את חסותה 

על כנס הרבנים. 

לאחר השקעה רבה 
ולוגיסטיקה מורכבת הוקם קו 

למענה הלכתי מאת הרבנים 
שליט"א, הקו פועל בשעות 
שהרבים צריכים לו, הצורך 

הראה את שלו ואכן בשבועות 
האחרונים נכנסו שיחות 

רבות. בימים הקרובים יחולקו 
מגנטים לציבור כדי שהמספר 

יוכל להיות בהישג יד.

לאחר מאמצים מרובים של 
בד"ץ הרבנים וועדת הרבנים 

לענייני תקשורת הגענו 
להסכם עם חנויות התקשורת 

בשכונתנו שיהיו תחת 
פיקוחם המלא של הועדה. 

זאת בהשתדלותו הרבה של 
הרב אלימלך סגל הי"ו העוזר 
ומסייע בכל עת ועונה לבד"ץ 

הרבנים. החנויות שבפיקוח 
הם: קשר סלולר, מוזסון 

מחשבים, קניון החשמל, מקור 
החשמל. החוזה עם החנויות 
נחתם בערב ראש השנה, וכל 
חנות קיבלה תעודת כשרות 

של ועדת הרבנים לעניני 
תקשורת.

אסיפת הרבנים שליט"א לקראת שנת השמיטה

הרבנים בסיור בתוואי העירוב, ובביקור בחנויות המפוקחות 

 כנס רפואה והלכה - אלול תשפא

קו שואל ומשיב
 מענה הלכתי

 מרבני
בד"ץ הרבנים - חיפה

04-843-50-40
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קונדיטוריית בלינדר...

הוותיקה,  הקונדיטוריה  של  שמה  אזכור  רק 
חיפאי  אצל  נעימה  נוסטלגיה  של  דוק  מעלה 
אמיתי... כשישים שנה עומדת בצניעות ובשקט 
היא  שרק  מוצרים  ומנפיקה  החלוץ,  ברחוב 

יודעת...

במהלך הסקירה שבקשנו לעשות על הכשרות 
סרנו  בעירנו,  הרבנים'  'בד"ץ  של  המהודרת 
לחנות לשיחה מיוחדת עם בעל הקונדיטוריה, 
הרה"ח מיכל פריד שיחי',  אשר זה לו כחמישים 
שנה שהוא ניצב על משמרתו מדי יום יחד עם 
רעייתו שתחי', בקונדיטוריה אותה ירש מחותנו 
הר"ר צבי בלינדר ז"ל, ויחד הם אופים ומשווקים 

את מוצרי המאפה המפורסמים.

כך הכל התחיל
של  הבראשית  שנות  על  מעט  לשמוע  בקשנו 

הקונדיטוריה, ור' מיכל מספר:

ע"ה עלה ארצה בבחרותו  בלינדר  צבי  ר'  חמי 
אירופה  שאדמת  חשו  כאשר  הוריו,  עם  יחד 
בוערת תחת רגליהם. כאן התחיל לעבוד כעוזר 
במאפיית 'הרקיק' ברח' החלוץ, שם עבד במשך 

כמה שנים, ושם גם רכש את רזי המקצוע.

הקיימות  האפיות  שכל  ראה  כאשר  הזמן,  עם 
מה  מהודרות,  שאינן  כשרויות  תחת  עומדות 
שמונע מיראי ה' מלקנות מוצרי מאפה נחוצים, 
בטעם  מאפה  מוצרי  מגוון  בביתו  לאפות  החל 

ביתי מיוחד, עבור שמחות ואירועים. 

של  המשפחתי  המאפה  מסורת  נפתחה  כך 
בלינדר.

בשנת תשכ"ב, לפני כשישים שנה, כאשר בחסדי 
הקונים,  ורבו  פנים  ההצלחה  לו  האירה  ה' 
 70 החלוץ  ברחוב  בלינדר'  'מאפיית  נפתחה 
עשרות  במשך  היום  ועד  מאז  חיפה.  בעירנו 
מוצרי  בלינדר  קונדיטוריית  משווקת  שנים, 
מוצרים  ישנם  ביתי.  בטעם  יחודיים  מאפה 
מלבד  חנות  בשום  תמצאו  לא  אותם  מיוחדים 

בקונדיטוריית בלינדר.

באותם שנים התגוררו הוריו של ר' מיכל בקרית 
אליהו- חיפה, והוא עצמו למד בישיבתו של כ"ק 
האדמו"ר מקרעטשניף זצוק"ל בכפר אתא )כיום 
קריית אתא(. הרבי זצ"ל הקפיד לאכול אך ורק 
ממוצרים שנעשו ויצרו על ידי יראי ה' בתכלית 
הייתה  לשבת  החלות  ואת  והכשרות,  הדקדוק 
בבית.  בעצמה  שבוע  מדי  אופה  ע"ה  הרבנית 
שבוע אחד נאלצה הרבנית לשהות בחו"ל, לכן 
לו  שישלח  ז"ל  בלינדר  צבי  מר'  הרבי  ביקש 
חלות ממאפייתו, היות והיה מוחזק אצלו לירא 

שמים שניתן לסמוך על כשרות מאפיו. 

הרבי  בעיני  צבי  ר'  של  כשרותו  חזקת  למרות 
עתיד  שהוא  במאכלים  מדובר  כאשר  זצ"ל, 
בעצמו  לבקר  ביקש  הקדוש,  לפי  להכניס 
תהליכי  את  בעיניו  ולראות  בקונדיטוריה, 
הייצור מרישא ועד גמירא. ואכן כ"ק האדמו"ר 
בכבודו  ובא  לחיפה  אתא  מקרית  נסע  זיע"א 

ובעצמו לשערי הקונדיטוריה, שם עקב בעיניו 
מניפוי  החל  הייצור,  תהליך  כל  אחר  הבוחנות 
שמסביב.  מה  וכל  התנורים  החומרים,  הקמח, 
נוכח  ודרישות,  חקירות  בשבעה  שבדק  לאחר 
הרבי לראות כי המאפייה עומדת בכל דרישות 
הכשרות הקפדניות שלו, והוא נתן את הסכמתו 
לקניית החלות. מאז היה ר' צבי שולח מדי שבוע 
בחור  היה  השליח  זצ"ל.  לרבי  חלות  בשבוע 
פריד...  מיכל  בשם  קרעטשניף  ישיבת  תלמיד 
לימים חתנו של ר' צבי ז"ל, לאחר נישואיו נכנס 
ומאז  חמיו,  של  בקונדיטוריה  לעבוד  מיכל  ר' 
וממשיך  נמצא  הוא  שנה,  כחמישים  היום,  ועד 
ביתיים של  את המסורת המשפחתית בטעמים 

פעם שאין להם מתחרים.

האזור  מכל  מעשה  ואנשי  חסידים  צדיקים, 
הקונדיטוריה  ידי  ממעשה  השנים  במשך  נהנו 
הוותיקה. כאמור הרבי מקרעטשניף זצ"ל, כ"ק 
ויז'ניץ  אליעזר' מסערט  ה'חכמת  בעל  אדמו"ר 
זצ"ל,  קליין  יצחק  אברהם  הרב  הגאון  זיע"א, 
החרדית,  הקהילה  רב  זצ"ל  בלזם  רפאל  הרב 
להבחל"ח כ"ק מרן אדמו"ר ממאקווא שליט"א 

ועוד ארוכה הרשימה. 

כשרות ללא פשרות
הכשרות  ועד  הוקם  עת  שנים,  כעשור  לפני 
שע"י בד"ץ הרבנים, ביקש ר' מיכל הי"ו לקבל 

למאפייה את ההשגחה המהודרת והקפדנית.

מספר לנו ר' מיכל על "טבילת האש" הראשונה 

של  ההקפדה  גודל  את  לראות  נוכח  בה  שלו, 
זה כאשר הוסבר  ועדת הכשרות החדשה. היה 
 - המהודרות  הכשרות  בועדות  כנהוג   - כי  לו 
לחומרא,  הכשרה  לעבור  כולה  החנות  תיאלץ 
שמדובר  למרות  הטפחות.  ועד  מהמסד 
ידי  על  רבות  שנים  מזה  שמנוהלת  במאפייה 
יראי ה', כאשר באים להעניק כשרות, היחס הוא 

כביכול מדובר במקום שיש להכשירו כולו .

ר' מיכל אומר לנו באירוניה כי אין לו מושג מה 
חוללו המשגיחים במאפיה בימים בהם הם עמלו 
והמשוכלל.  הגדול  המטבח  הכשרת  על  קשות 
על זה אנו שומעים מהרב חיים כרמל שליט"א 

מנהל מערך הכשרות:

עובדים  כמה  של  צוות  עם  למטבח  "נכנסנו 
מנוסים. במשך מספר לילות וימים עמלנו קשות 
על הכשרת המטבח, הכלים, התבניות, התנורים, 
בכל בכל מכל. ראשית היה צורך להשרות את 
הכלים בחומרים מיוחדים על מנת להסיר מהם 
את השומנים שהצטברו עליהם במשך הזמן, ורק 

לאחר מכן פתחנו בעבודת ההכשרה בפועל".

דרישות הכשרות 
הקפדנית של בד"ץ 

הרבנים בקונדיטוריה
נקיון:

של  במיוחד  גבוהה  רמה  דורש  הכשרות  ועד 
רמת  נדרשת  שהיא  חנות  בכל  בעוד  כי  נקיון, 
על  השהות  את  להנעים  כדי  בסיסית  נקיון 
עולה  במאפייה,  מדובר  שכאשר  הרי  הקונים, 
ויסודי  מדוקדק  נקיון  מונים.  עשרת  הצורך 
הינו תנאי ראשון והכרחי לכשרות. כאשר ישנם 
עלולות  אליהם",  הגיע  לא  "שהנקיון  פינות 
חלילה להתפתח שם מדגרות של תולעים ושאר 

מרעין בישין. 

לשם כך עובר המקום מדי יום נקיון מאסיבי, גם 
בשעות העבודה בין העבודות השונות, וכמובן 
מיוחד  מכשור  באמצעות  העבודה.  יום  בסיום 
עוברת המאפייה צחצוח יסודי. כמו כן ננקטים 
נוספים למניעת חדירתם של מעופפים  צעדים 
בלתי רצויים ודומיהם, להגן על המאכלים מפני 

איסור שרצים.

הקמח:
במאפייה,  שקיים  ביותר  הבסיסי  הגלם  חומר 
מקובל  רבות  במאפיות  הקמח.  כמובן  הוא 
נפות  באמצעות  במקום,  הקמח  את  לנפות 
זו  בצורה  שיש  הקושי  מיוחדות.  מוסדיות 
על  ניצב  הקמח  כאשר  הדברים,  שמטבע  הוא, 
עמדו מספר ימים, אם זה בנפות ואם זה הקמח 
שמתפזר ברחבי המאפייה במהלך הניפוי, הרי 

שמצוי מאוד שיווצרו בו חרקים ותולעים. 

הבד"ץ  רבני  נקטו  זה  מחשש  להימנע  כדי 
הקמח  שכל  דורשים  כשהם  מיוחדת,  בחומרא 
שבשימוש הקונדיטוריה יהיה אך ורק מאריזות 
סגורות של קמח מנופה. כך עומד הקמח סגור 
ומסוגר בחדר מאוורר היטב, ובכך נמנעים אין 
לנו  מספר  מיכל  ר'  ושאלות.  מכשולות  ספור 

בצורה  העלויות  את  מייקרת  זו  דרישה  כי  
שהוא  לדעת  ושמח  שש  הוא  אך  משמעותית, 
מעניק ללקוחותיו מוצרים כשרים בתכלית בלי 
כדי  הכל  עושים  "אנחנו  ופקפוק.  חשש  שום 

להדר בכשרות", אומר לנו ר' מיכל.

ביצים:
הוא  האפייה,  בתהליך  נוסף  מרכזי  מרכיב 
הביצים. כידוע כל ביצה צריכה לעבור בדיקה 
אם אין בה דם. על מנת לוודא שאכן כל הבצים 
נבדקו כראוי, הוחלט להשתמש אך ורק בביצים 
בדוקות ומפוסטרות, מחברת 'סילס' שבהשגחת 
הבד"ץ העדה החרדית. בטרם התחיל השימוש 
בביצים אלו, נסע המפקח הראשי הרב ישראל 
ליפשיץ שליט"א למפעל שעל ידי קרית אתא, 
כדי לעקוב מקרוב על תהליך בדיקת הביצים. 
כל  כי  מקפידים  אנו  כי  להדגיש  חשוב  ככלל 
המוצרים שתחת השגחתנו יהיו אך ורק מחברות 
של  או  החרדית  העדה  של  הבד"ץ  שבהשגחת 

רבני בני ברק, הרב לנדא והרב רוזנבלט.

הפרדה בין פרווה לחלבי:
והן  פרווה  מאפי  הן  נאפים  במאפייה  כידוע 
הדוקה  השגחה  שמצריך  מה  חלב,  מאפי 
ביניהם.  חלילה  יתערבו  לבל  מעולה  ושמירה 
בצורה  כל הכלים החלביים  כך מסומנים  לשם 
בולטת למניעת מכשול. על מנת למנוע טעויות 
בשימוש בתנורים נקטנו ברעיון שמוודא באופן 
החלבי  התנורים  טעויות.  יקרו  שלא  מוחלט 
הפרווה בנויים כל אחד בגודל שונה, כך שלא 
בטעות  תכנס  פרווה  תבנית  בה  מציאות  תתכן 
והתבניות  יותר  והוא קטן  היות  לתנור החלבי, 

לא יכנסו בו. 

חמץ לאחר פסח:
שלא  המיוחדת  הקפדתו  על  מיכל  מר'  שמענו 
בחג  חמץ  של  קמח  שום  ברשותו  להשאיר 
הפסח, ובודאי שאינו משאיר בצק כדי לאפותו 
במוצאי החג. תיכף למחרת הפסח פונה ר' מיכל 
מהקמח  בעצמו  קונה  ושם  הגדולות  לטחנות 

הטרי שנטחן לאחר הפסח. 

מפי  שמענו  משמע  תרתי  "השגחה"  סיפור 
מלבד  אשר  הורביץ,  פסח  חיים  ר'  המשגיח 
הריהו  המהודרת,  בהשגחתנו  משגיח  היותו 

בגופי  כמשגיח  אף  משמש 
כך  המובילים,  הכשרות 
בא  בתחום  הרב  שניסיונו 
בעמידתו  ביטוי  לידי  היטב 
חומת  שמירת  על  האיתנה 
הכשרות. הרב הורביץ מראה 
מהתקופה  הזמנה  טפסי  לנו 
מוצר  מופיע  בהם  האחרונה 
אכן  בד"ץ'.  'שמן  שנקרא 
נסיונו  ומתוך  כדרכו  הוא 
על  מסתמך  אינו  דא  בכגון 
מוסמכים,  שאינם  מסמכים 
היטב  לבדוק  מקפיד  והוא 
שנכנס  מיכל  וכל  בקבוק  כל 
בשערי הקונדיטוריה האם אכן 
מופיעה עליו חותמת הכשרות 
של בד"ץ העדה"ח. והנה הוא 

מגלה כי אכן השמן הינו בכשרות בד"ץ, אך אין 
תיכף  אחר.  בבד"ץ  אלא  הנ"ל  בבד"ץ  מדובר 
ממנו  למקום  כבוד  אחר  השמן  נשלח  ומיד 
שוב...  והנה...  אחר.  שמן  נשלח  ותחתיו  בא 
ולאחר  בשניה  כך מעשהו  בראשונה  כמעשהו 
העיון נמצא כי שוב הופיע השמן עם החותמת 
של  לבו  תשומת  אלמלא  כשרות...  אותה  של 
הקטן  לשינוי  לב  שם  היה  לא  איש  המשגיח 

באריזה הדומה כל כך. 

***

בקונדיטוריה התארך כשאנו מתקשים  הביקור 
להיפרד מניחוחות המאפה המעורבים בערפילי 
היסטוריה ענוגים. הסיפורים המרתקים קולחים 
פרק  לומדים  ואנו  בשטף,  מיכל  ר'  של  מפיו 
אנו  זה  עם  ויחד  החיפאית,  בהיסטוריה  ושנים 
שלא  מהודרת,  כשרות  של  שלם  עולם  מגלים 

נותנת לשום פרט לחמוק כבדרך אגב.

מילה קטנה לסיכום:

בקונדיטוריית  הביקור  בטרם  עוד  האמת, 
הכשרות  סטנדרט  על  רבות  שמענו  בלינדר, 
הגבוה של בד"ץ הרבנים, שאינו מבייש את גופי 
הביקור  זאת,  למרות  אבל  הוותיקים.  הכשרות 

אצל בלינדר הותיר אותנו נפעמים ממש. 

על  יתברך  לה'  להודות  אלא  לנו  נותר  לא 
שזכתה עירנו למה שזכתה. ברוך שמסר עולמו 

לשומרים! 

סיור ב"קונדיטוריית בלינדר"
רח' החלוץ 70 - בהשגחת בד"ץ הרבנים חיפה
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הגיליון יוצא לאור בעזרתם של בעלי 
העסקים היקרים הי"ו. תשוח"ח להם

קשר
לולר
זה מדבר אלי!
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